
LABUŤ ZUZANA SE
PŘESTĚHOVALA K NÁM
|  S T R A N A  4

PAVLOVINKY
N EWS L E T T E R  Z E  Z Á C H R A NN É  S T A N I C E  P A V L O V

K V Ě T E N  2 0 2 1 D R U H É  V Y D Á N Í  

S KVĚTNEM JSME
OTEVŘELI

Zatím jen individuálně bez

komentovaných prohlídek s papí-

rovým průvodcem, přesto jsme 

1. května otevřeli návštěvníkům.

Zvířecí obyvatele se na vás těší.
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CHYSTÁME OSLAVU
NAROZENIN

Letos slavíme dvoje krásné

kulatiny – luňáka Pepiny a lišáka

Lukáše.  A pokud nám plány

nezhatí epidemiologická

opatření, jste všichni zváni.
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JEŽCI I NETOPÝŘI
SE PROBUDILI

Ve druhé půlce května se do

přírody vrátilo bezmála patnáct

ježků a kolem dvacítky netopýrů,

kteří zimovali v prostorách

záchranné stanice.
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KDYŽ TO JDE,  ZVÍŘATA SE MAJÍ  VRACET DO VOLNÉ
PŘÍRODY

ZVÍŘECÍ  OBYVATELÉ  
SE  PŘEDSTAVUJÍ

Prohlédli  jsme  si

na  70 zvířat ve

voliérách 

a  výbězích.
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V KVĚTNU JSME OTEVŘELI
BRÁNY STANICE
Konečně to jde, a tak jsme se rozhodli s 1. květnem otevřít vám, našim

příznivcům, kteří jste už netrpělivě otevření vyhlíželi, zpřístupnit areál

stanice. Prozatím jen individuálně bez komentovaných prohlídek 

s papírovým průvodcem, ale i to se snad brzy změní. 

V pracovní dny jsme  tu pro vás od 9.00 do 16.00, o víkendech od 9.00 do

13.00. V jiné časy si určitě neváhejte zavolat, a pokud to jen trochu půjde,

rádi vyjdeme vstříc. Těšit se můžete na nové puštíky nebo na kalouse

ušaté a celkově na 70 stálých zvířecích obyvatel expozice. Posedět

můžete u rybníka a objevovat krásná přírodní zákoutí s mokřady a jezírky,

kde se už brzy vylíhnou skokani hnědí, a pozorovat nás můžete i při práci.

Budujeme totiž dvě oddělená jezírka pro želvy nádherné a pro čolky 

a další obojživelníky. Stále častěji totiž řešíme nálezy želvy nádherné v naší

přírodě. Poslední dvě se k nám dostaly, když je vylovili společně s rybami 

z rybníka. Přitom tahle želva původem ze Severní Ameriky do naší přírody

vůbec nepatří a doslova v ní způsobuje pohromu.

Věděli jste, že tuhle želvu pravděpodobně objevil James Cook při svých

výpravách do Severní Ameriky a že u nás nemá co pohledávat? Přitom tahle
pohroma může spořádat všechny obojživelníky v okolí. 

druhé číslo novinek z Pavlova,

které vám připravujeme vždy

jednou za dva měsíce, je tu. 

A novinek máme tolik, že bylo

těžké vybrat to nejpodstatnější.

Především jsme s 1. květnem

areál stanice zpřístupnili

návštěvníkům,  aktuálně máme

ve stanici hodně mláďátek 

a naopak po zimě jsme nějaké

ty zvířecí spáče vypustili. Také

máme letošní rok narozeninový,

protože dva naši oblíbení

svěřenci slaví kulatiny – 10. 

a 30. narozeniny. Navíc nás

opět vybrali do projektu ČSOB

pomáhá regionům, a tak

bychom vás chtěli požádat 

o podporu v podobě hlasů,

abychom měli možnost získat

divokou kartu a následně také

peníze od banky na nákup

speciálních krmiv pro mláďata 

a živočichy v léčení. 

Moc vám děkujeme za podpo-

ru, za stále nové adopce zvířat 

i kmotrovské příspěvky pro

mláďata a moc se těšíme, že až

situace dovolí, uvidíme 

se u nás ve stanici ve větším

počtu. 

DĚKUJEME, ŽE POMÁHÁTE,

MÁ TO SMYSL!

MILÍ
PŘÁTELÉ,
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https://csobpomaharegionum.csob.cz/detail-projektu/1150-pomahejte-s-nami-zivocichum-v-nouzi?fbclid=IwAR2-JccDAdWrRbB4qpvguz5Nt5-STG_12sklhT_Vp4IXk3L-gt0FcwI4VTc


Jarní počasí, které se podobalo spíše zimnímu,
pozdrželo vypouštění netopýrů a ježků. Proto až ve
druhé půlce května se do přírody vrátilo bezmála
patnáct ježků a kolem dvacítky netopýrů, kteří

zimovali v prostorách naší stanice.

Už jsme do přírody vypustili v zimě vyhladovělé 

a zraněné dravce, které se nám podařilo dokrmit 

a vyléčit. Do oblak se vrátila tři káňata, několik

poštolek a dále kalous, hrdlička i uzdravený krkavec 

s operovaným křídlem. Do venkovní voliéry se přes-

těhovalo také několik letošních veverek. 

Jen co se veverky rozběhají a ještě o něco vyrostou,

zhruba za dva týdny by se mohly vrátit na stromy do

lesů a parků. Podobný osud čeká i tři liščata. „Už jsou

ve věku, kdy už mohou být ve venkovních prostorách,

kam jim nosíme potravu a čistou vodu, a už je vůbec

nekontaktujeme s cílem nechat je zdivočet a dát jim

tak velkou šanci na návrat do volné přírody,“ prozradila  

nám veterinářka stanice Alexandra Karafiátová.

JEŽCI I NETOPÝŘI
SE PROBUDILI

Letos slavíme dvoje krásné kulatiny. Lišákovi Lukášovi je

totiž deset let a luňák červený Pepina má krásných 30

let.  Připravujeme narozeninovou oslavu, kterou si

užijeme všichni společně, jak vy – adoptivní rodiče, tak

naši příznivci a další podporovatelé a samozřejmě i celý

tým stanice v Pavlově. Jakmile se bude rýsovat termín

oslavy, připomeneme se s pozvánkou.

Lišák Lukáš byl do stanice přivezen v březnu 2011. Jako

malé mládě byl nalezen nedaleko Chotěboře v jímce 

a vedle něj ležela mrtvá samice lišky obecné.  V té době

pil mléko a navíc měl poraněné nohy. Po několika tý-

dnech ve stanici se naštěstí zotavil. Protože ale jako

mládě při nutné intenzivní péči ztratil plachost, zůstává ve

stanici natrvalo. Nepohrdne kuřecím masem ani

granulemi, ovšem k jeho největším lahůdkám patří

jablečný štrúdl.

Pepina se k nám dostala v roce 1991, kdy byla jako

mládě zabavena nálezci doma v králíkárně. Ochočená

létala kolem stanice a sedala lidem na ruku. Byla milá-

ček Pavlova, než se jí stal osudným sloup vysokého

napětí. Výboj ji popálil na levém křídle. Rána se zhojila,

ale křídlo neplní svou funkci a Pepina od té doby nelétá.

Ve svém teritoriu strpí pouze svého ošetřovatele, pokud

přináší krmení. Jinak je to vitální babička, ošetřovatele

vždy vítá tak, že jim skáče na nohu. Navíc je velmi jedi-

nečná. Sami totiž nevíme o žádném jiném luňákovi, který

by se dožil 30 let.  Obvykle se totiž dožívají maximálně 

15 let. 

Navíc, věděli jste, že sama Pepina je na logu naší stanice? 
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Není vám osud zvířat, vzácných rostlin a obecně
přírody lhostejný? Zapojte se do ankety Veřejného

fóra Kraje Vysočina a podpořte témata ochrany

životního prostředí – body 2 a 7 z TOP 11 témat.

https://www.mobilnirozhlas.cz/app/anketa/vMXBUjbx


Nedaleko Číhoště se tenhle zajíc polní přimotal pod kola auta. Byl

otřesený a dezorientovaný, naštěstí se rychle dostal k nám. Naše

veterinářka naordinovala léky proti bolesti i na uklidnění. Zajíc si 

u nás chvilku pobyl a zase odhopkal zpět do přírody.

Doma je u nás káně lesní, naopak káně rousná k nám přilétá na zimu

jako do teplých krajin ze severu. Poznáte ji tak, že má nožky opeřené

až k pařátkům. Zrovna tenhle dravec měl smůlu, protože ho u Brt-

nice srazilo auto. Má zlomenou ramenní kost a otevřenou hnisavou

ránu v zádech, kde se kost prodrala ven... Odpočívá, dostává

antibiotika a uvidíme, co se bude dít dál, jak uzdravení zvládne.

Držte palce.

Už jste někdy viděli racka chechtavého s tmavou hlavou?

Nejde o speciální druh, ale o racka, který se oblékl do tzv.

svatebního šatu. Takhle se totiž převlékají před jarními

zásnubami – v období před hnízděním. A na podzim bude mít

náš racek opět bílou hlavu.

Ještě před zimou zůstalo mládě labutě velké na rybníku v obci

Věžnice mezi Přibyslaví a Polnou, nešlo ho odchytit, a tak se s ním

skamarádila místní obyvatelka a dohlížela na něj. Jenže po zimě se

vrátili rodiče, pro které už je mládě konkurencí a na rybníku ho

nechtějí, takže nakonec se mladá labuť přestěhovala k nám do

stanice. Má vývojovou vadu křídla tzv. syndrom andělského křídla.

Ten způsobuje především lidská neznalost – objevuje se totiž

u labutí a kachen v případech, kdy je lidé hodně přikrmují pečivem.

Takové labutě máme teď ve stanici tři...

PŘÍBĚHY ZVÍŘAT Z PAVLOVA
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Kačka se vylíhla v roce 2019 
a bohužel ještě jako malinká
vypadla z hnízda a poranila 
si levou nohu. Následovala
intenzivní péče, při které si
Kačka hodně navykla na
přítomnost člověka .  A právě
kvůli jejímu ochočení je její
vypuštění do volné přírody
problematické .
 
Většina lidí nemá straku
obecnou (Pica pica) v lásce,
protože krade a dokonce vybírá
ostatním ptáčkům z hnízd
vajíčka nebo mláďata .  Je
pravda, že straka má zálibu 
v lesklých předmětech a ple-
něním cizích hnízd si zpestřuje
svůj jídelníček. Spousty studií
však hodnotí straku jako
užitečnou, především kvůli
lovu hrabošů a přezimujících
stádií škodlivého hmyzu. 

Její hnízda snadno poznáme,
jedná se o mohutnou stavbu 
z klacíků (někdy i jiných
materiálů třeba drátků) se
stříškou ve vrcholcích stromů.
Stará hnízda často využívají 
ke hnízdění kalous ušatý a poš-
tolka obecná .

STRAKA OBECNÁ
KAČKA

 
 

De
n ně

 s p o řád
ám

k r men í  za  cc
a  

1 0  k o r u n ,  
a  tak  s i  mě

m ů že te  ad
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t  za

1 . 5 0 0  Kč
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 r o k .  
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https://stanicepavlov.cz/anezka/


Ačkoliv se ze záběrů a fotek malých liščátek, veverek

nebo ježečků zdá, že by mohlo jít o úžasné domácí

mazlíčky, opak je pravdou. Těmto zvířatům, která se

narodila ve volné přírodě, nesvědčí pobyt ve voliérách

nebo uzavřených výbězích. Pokud se nám je v Pavlově

podaří zachránit a úplně vyléčit, cílem je je opět vrátit do

jejich přirozeného prostředí.

„Pokud se k nám dostanou mláďata, klademe velký

důraz na to, aby nepřilnula k člověku, a jen jak se mohou

krmit sama, dostávají prostor, aby mohla zdivočet a vrátit

se zpět do volné přírody, kam patří a kde je jim nejlépe,“

vysvětluje ředitel Zbyšek Karafiát a reaguje tak na jeden

nedávný případ, kdy nejen on, ale i veterinářka stanice

Alexandra Karafiátová složitě vysvětlovali nálezcům

malého liščete, že nejde o zvíře, ze kterého by vychovali

domácího mazlíčka. 
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PAVLOV MÁ BÝT
PŘETUPNÍ STANICÍ

KDYŽ TO JDE, ZVÍŘATA SE MAJÍ VRACET

DO VOLNÉ PŘÍRODY

Liška nikdy nebude obývákový typ

Liška není zvíře do smečky, jako například pes nebo vlk,

je to náladové, tvrdohlavé, hlučné a destruktivní zvíře 

a jakmile dospěje, opustí matku i sourozence a žije

sama, je to samotář. Ve voliéře na zahradě nebo

dokonce u televize na gauči ji rozhodně dobře nebude. 

Foto :  Ja ros lav Loskot ,  S tanice  PavlovS  ja rem př í jem mláďa t  do stanice  zač íná .  Jakmi le  se  je  poda ř í

vykrmit ,  vrac í  se  zpě t  do volné  př í rody ,  kde  je  j im ne j lépe .  

Foto :  Ja ros lav Loskot ,  S tanice  Pavlov

Dě
kujeme všem

kmotrů
m m

láď
at 

z Pa
vlova!

https://stanicepavlov.cz/kmotri/
https://stanicepavlov.cz/kmotri/


Jediná zvířata, která
ve stanici zůstávají

dlouhodobě, jsou ta 
s trvalým

handicapem. Ten jim
totiž znemožňuje, aby

se sama o sebe 
v přírodě postarala.

ZBYŠEK KARAFIÁT, ŘEDITEL

STANICE PAVLOV

U  l išek můžete  na  internetu na j í t  spoustu vide í  ochočených l išt iček ,  a le  to jsou jenom

mláďata  do jednoho roku. Následně,  po dospění jed ince,  se  ce lá  s i tuace  mění .  

Jakmile liščata ve stanici dorostou do určitého věku a už

nepotřebují lidskou péči, okamžitě se přesouvají do

venkovních prostor, kam jim dodáváme potravu, čistou

vodu a už je vůbec nekontaktujeme s cílem nechat je

zdivočet, a dát jim tak velkou šanci na návrat do volné

přírody.

Jediná zvířata, která ve stanici zůstávají dlouhodobě,

jsou ta s trvalým handicapem. Ten jim totiž znemožňuje,

aby se sama o sebe v přírodě postarala. Pokud jsou však

zdravá, není důvod, aby ve stanici nebo kdekoliv jinde

zůstávala. „Často slýcháme argument, že na ně čeká

celá řada nebezpečí, od srážky autem až po setkání 

s myslivcem. Jde však o přirozený koloběh života a i dva

roky na svobodě jsou lepší než deset let v uzavřeném

výběhu nebo voliéře,“ myslí si veterinářka Karafiátová.

Lidé po nás žádají razítko, jenže to

bychom se podíleli na pytláctví

Právě nedávno jsme ve stanici řešili případ, kdy po nás

nálezce malého liščete požadoval razítko, které posvětí

domácí chov lišky. „Podobná potvrzení nemůžeme 

z našeho statutu vydat. Pro chov je nutné získat oficiální

povolení úřadů na základě vyhlášky o stanovení druhů

zvířat vyžadujících zvláštní péči 411/2008 Sb., v opač-

ném případě se chovatel vystavuje hrozbě pokuty 

a obžalobě z pytláctví,“ objasňuje Zbyšek Karafiát.

Měli bychom mít na paměti, že podobně divoká zvířata,

která se navíc ve volné přírodě narodila, patří zpět do

svého přirozeného prostředí. „Možností výběru

domácího mazlíčka máme přeci spoustu. Zvířat, která

jsou přizpůsobená na soužití s člověkem, je hodně, od

andulky, přes králíka, želvu, psa nebo kočku. Ale

například taková liška je šelma vybavená pudy a instink-

ty, které ji zůstanou, a jen těžko ji vycvičíte jako psa,“

uzavírá Alexandra Karafiátová.

Foto :  Ja ros lav Loskot ,  S tanice  Pavlov
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Za t ím se  k  nám le tos  do stanice

dosta la  t ř i  mláďa ta  kuny .

http://www.birdlife.cz/co-delame/vyzkum-a-ochrana-ptaku/ochrana-druhu/sycek-obecny/athene/odstranujte-technicke-pasti/
http://www.birdlife.cz/co-delame/vyzkum-a-ochrana-ptaku/ochrana-druhu/sycek-obecny/athene/odstranujte-technicke-pasti/


Jsme neziskovou organizací pečující o hendikepované
živočichy, které pak navracíme zpět do přírody. Zaměřujeme

se na problematiku druhové ochrany, výzkum a ochranu
vydry říční, ohrožených druhů sov nebo norka evropského.
Důležitou součástí našich aktivit v ekologické osvětě jsou

prohlídky záchranné stanice pro veřejnost a výukové
programy pro školy i školky.

I MALÝ ČIN
VYŽADUJE
VELKÉ
SRDCE . . .

Stanice Pavlov, o. p. s., Pavlov 54, 584 01 Pavlov, IČ: 28771028, tel.: 734 309 798, 

email: zachranazvirat@stanicepavlov.cz, FB: @stanicepavlov

mailto:zachranazvirat@stanicepavlov.cz
https://www.facebook.com/stanicepavlov

